#### 课程简介:

《美国、中国与全球安全》(课程号:02419640)是北京大学国际关系学院与斯坦福大学亚洲安全研究中心合开的研究生课程。斯坦福方面的课程负责人是前美国驻阿富汗大使、现任斯坦福大学美国亚洲安全研究中心主任 Karl Eikenberry,北大方面的课程负责人是国际关系学院副院长范士明副教授。联合课程主要包括以下主题:中美关系、防止核武器扩散、海上安全、网络安全、恐怖主义、经济投资与贸易、能源与环境和治理。2016年和2017年春季学期,斯坦福方面有10位相关领域的资深教授参与授课,其中包括美国第12任能源部部长、1997年诺贝尔物理学奖获得者、现任斯坦福大学物理学教授朱棣文(Steven Chu)。北大方面有9位国际关系学院的任课老师参与授课,其中包括国际关系学院院长贾庆国教授。

2016年春季学期第一次开课就饱受欢迎,2017年春季学期更是有超过60名学生选择本课程24名北大学生(原定22名学生)在北京大学斯坦福中心高沉浸式学习教室与大洋彼岸斯坦福大学21名学生通过实时视频连线跨越时差进行在线课堂学习。这种"面对面"的沟通方式,让两校的老师和学生在有限的时间内最大限度地对国际问题研究发表真知灼见。课堂上师生之间积极互动,学生之间热烈讨论,课后学生们纷纷表示,一个半小时的授课时间过于短暂,意犹未尽。

#### Brief:

In Spring 2016, SIS PKU and Stanford's U.S.-Asia Security Initiative launched an innovative new graduate-level course - "The United States, China, and Global Security" (02419640) - a class taught simultaneously at SCPKU on Peking University's (PKU) Beijing campus and Stanford University using a high definition video teleconference facility called the Highly Immersive Classroom. The course led by former U.S. Ambassador to Afghanistan Karl Eikenberry and PKU professor Fan Shiming. It featured topics relevant to current U.S.-China relations and their respective roles in regional and global security, including U.S.-China Relations, Nonproliferation, Maritime Security, Cyber Security, Terrorism, Finance, Investment, and Trade, Energy and the Environment and Governance. Lecturers from PKU, Dean of the School of International Studies JiaQingguo, and arms control and disarmament expert Han Hua; and from Stanford included nuclear scientist Siegfried Hecker, former U.S. Secretary of Energy Steven Chu, and Thomas Fingar, a former deputy director at the U.S. Office of the Director of National Intelligence.

Despite being separated by nearly 6,000 miles, in Spring 2017, 24 students in Beijing and 21 students in Palo Alto held 'face-to-face' conversations via high definition videoconference in a course taught by American and Chinese scholars. The venue, known as a 'Highly Immersive

Classroom,' enabled the distance learning experience between the two universities, using advanced software to create a cross-Pacific virtual classroom. All discussions were off-the-record to encourage candid exchange of ideas.



At the Stanford Center's Highly Immersive Classroom at Peking University in Beijing, School of International Studies Professor Fan Shiming and Professor Jiaqingguo and students look ahead at their counterparts in Beijing.



At Stanford's Highly Immersive Classroom in Palo Alto, Stanford University Professor Steven CHU presents his remarks during a session of "The United States, China, & Global Security," a joint course taught by Stanford and Peking University via videoconference.



At the Stanford Center's Highly Immersive Classroom at Peking University in Beijing, School of International Studies Professor Fan Shiming and Professor HAN Hua and students wrap up the whole joint course.

授课地点 (Venue): 地学楼 306(R306, Former Geology Building)

北京大学斯坦福中心高沉浸式学习教室(2018年4月4日至5月31日)

Highly Immersive Classroom (HIC), Garden Level,

Stanford Center at Peking University (4 April- 31 May, 2018)

授课时间 (Time): 星期三 3-4节(Wednesday, 3rd-4th Session)

星期三 9:00-10:30 (北京大学斯坦福中心高沉浸式学习教室)

(Wednesday, 9:00-10:30 AM, HIC, Stanford Center at PKU)

学分(Credits): 2分

选课要求 (Requirement):全校研究生,能熟练使用英语 (Graduate Students with

excellent English Proficiency)

授课语言(Language): 英语 (English)

选课人数 (Number of Students): 22 人

## 课程大纲 (Syllabus):

## EASTASN 285: THE UNITED STATES, CHINA, & GLOBAL SECURITY

A Joint Course on Sino-American Relations
Simultaneously Taught at Stanford University & Peking University

#### **Lead Instructors**:

Karl W. Eikenberry – Stanford University Shiming Fan – Peking University

#### **Spring Quarter 2018**

Stanford University: Tuesdays 6:00PM – 7:30PM PDT (3 April – 30 May\* 2018)

Peking University: Wednesdays 9:00AM – 10:30AM CST (21 Feb. – 31 May\* 2018)

\*Assuming no Stanford Law School Students are enrolled

#### **Meeting Locations**

<u>Stanford University</u>: Stanford Graduate School of Business Highly Immersive Classroom (HIC) at the Bass Center, Room B001

<u>Peking University</u>: Stanford Center at Peking University Highly Immersive Classroom (HIC), Garden Level

## **Course Schedule with Lecturers and Topics**

#### **Important note:**

To meet Peking University course regulations, students of Peking University who take this course should participate in a separate part of 6 week seminar before the joint lectures and discussions. The location for the separate part will be proceed at 地学楼/306 each Wednesday morning between 10:10-11:50 am from 21 Feb.-28 March 2018.

# PKU-Stanford Course on China, the US and Global Security

PKU independent part (10:10-11:50 am, 地学楼/306, 21 Feb.-28 Mar 2018)

Instructor: Fan, Shiming

#### Feb. 21

#### Week One: A Course description and an Introduction

Reading assignment:

(1) CIA Fact Book: https://www.cia.gov/library/publications/the-world-

factbook/index.html

(2) John K. Fairbank: The United States and China, Chapter 1-5

#### Feb. 28

# Week Two: A Special Relationship? An overview of pre-modern China-US interaction

Reading assignment:

(1) Warren Cohen: America's Response to China, pp1-54

(2) Michael Hunt: The Making of a Special Relationship, pp299-313

#### March 7

## Week Three: Idealism and Pragmatism: America and Chinese Nationalism

Reading assignment:

(1) Response, chapter 4, pp82-104

#### March 14

#### Week Four: The United States and Communist takeover of China

Reading assignment:

(1) *Response*, chapter 6, pp135-176

#### March 21

#### Week Five: China and the US in the Cold War

Reading assignment:

(1) Warren Cohen, Response, Chapter 7, and 8, pp177-210

#### March 28

#### Week Six: Reform, the end of the Cold War and the US

- (1) Warren Cohen, Response, Chapter 9, pp211-242
- (2) James Mann, About Face, Chapter 7, 8 and 9

## PKU-Stanford Course on China, the US and Global Security

## The collaborative part

Highly Immersive Classroom (HIC), Garden Level Stanford Center at Peking University

#### 1. WEEK SEVEN: AN INTRODUCTION TO U.S.-CHINA RELATIONS

Stanford: 3 April 2018 Tuesday at 6:00PM PDT Beijing: 4 April 2018 Wednesday at 9:00AM CST

Course Introduction & Welcome: Karl EIKENBERRY

(Five Minutes Each) Shiming FAN

Stanford University: Thomas FINGAR Peking University: Qingguo JIA

#### 2. WEEK EIGHT: NONPROLIFERATION

Stanford: 10 April 2018 Tuesday at 6:00PM PDT Beijing: 11 April 2018 Wednesday at 9:00AM CST

Peking University: Hua HAN

Stanford University: Siegfried HECKER

#### 3. WEEK MINE: MARITIME SECURITY

Stanford: 17 April 2018 Tuesday at 6:00PM PDT Beijing: 18 April 2018 Wednesday at 9:00AM CST

Stanford University: Donald EMMERSON

**Christopher TWOMEY** 

Peking University: Dong WANG

## 4. WEEK TEN: CYBER SECURITY

Stanford: 24 April 2018 Tuesday at 6:00PM PDT Beijing: 25 April 2018 Wednesday at 9:00AM CST

Peking University: Daojiong ZHA Stanford University: Herbert LIN

#### 5. WEEK ELEVEN: TERRORISM

Stanford: 1 May 2018 Tuesday at 6:00PM PDT Beijing: 2 May 2018 Wednesday at 9:00AM CST

Stanford University: Martha CRENSHAW
Peking University: Xuemei QIAN

## 6. WEEK TWELVE: TRADE AND INVESTMENT

Stanford: 8 May 2018 Tuesday at 6:00PM PDT Beijing: 9 May 2018 Wednesday at 9:00AM CST

Peking University: Yong WANG Stanford University: John TAYLOR

#### 7. WEEK THIRTEEN: ENERGY AND THE ENVIRONMENT

Stanford: 15 May 2018 Tuesday at 6:00PM PDT Beijing: 16 May 2018 Wednesday at 9:00AM CST

Stanford University: Steven CHU
Peking University: Haibin ZHANG

#### 8. WEEK FOURTEEN: GOVERNANCE

Stanford: 22 May 2018 Tuesday at 6:00PM PDT Beijing: 23 May 2018 Wednesday at 9:00AM CST

Peking University: Wei PAN

Stanford University: Frank FUKUYAMA

#### 9. WEEK FIFTEEN: COURSE SUMMARY & CLOSING REMARKS

Stanford: 29 May 2018 Tuesday at 6:00PM PDT Beijing: 30 May 2018 Wednesday at 9:00AM CST

Stanford University: Karl EIKENBERRY

Peking University: Shiming FAN